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Z činnosti zastupitelstva 
 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 4. zasedání konaném dne 18. dubna 2019: 

▪ schválilo program 4. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 3. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ revokovalo usnesení č. UZ/3/8/2019 a schválilo zřízení kontejnerového stání na 

předzahrádce mezi domy č. p. 55 a č. p. 102, 

▪ schválilo vypracování studie na využití pozemku p. č. st. 14 a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice 

k vybudování hasičské garáže včetně demolice budovy a statického zajištění a pověřilo 

starostu obce uzavřením smlouvy na vypracování studie s firmou, která předložila 

nejvýhodnější nabídku v již proběhlém poptávkovém řízení. 

 

Zastupitelstvo obce Dobrčice na svém 5. zasedání konaném dne 11. června 2019: 

▪ schválilo program 5. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice včetně doplnění, 

▪ vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení ze 4. zasedání Zastupitelstva obce Dobrčice, 

▪ vzalo na vědomí provedené rozpočtové opatření č. 3/2019, 

▪ vzalo na vědomí zápisy ze zasedání Finančního a Kontrolního výboru Zastupitelstva 

obce Dobrčice a uložilo starostovi doložit dříve požadované dokumenty kontrolnímu 

výboru, 

▪ souhlasilo s hospodařením obce Dobrčice za rok 2018 a to bez výhrad, 

▪ schválilo Účetní závěrku obce Dobrčice za rok 2018, 

▪ schválilo uzavření darovací smlouvy na podíl 1/8 p. č. st. 14  

a p. č. 36 v k. ú. Dobrčice, kterou obec Dobrčice uzavře s p. Jiřím Chmelařem z Přerova, 

▪ schválilo přijetí dotace Olomouckého kraje na částečnou úhradu výdajů na akci 

„Projektová dokumentace – Likvidace odpadních vod Dobrčice – Kanalizace a ČOV“ 

a schválilo uzavření smlouvy o poskytnutí dotace v dotačním programu „Program 

obnovy venkova Olomouckého kraje 2019“, 

▪ schválilo rozpočtové opatření č. 4/2019. 

 

 

V uplynulém období se zastupitelstvo obce a obecní úřad zabývali následujícím: 

▪ 15. května a 28. května se uskutečnila jednání s pracovníky Atelieru Fontes ve věci 

připravované studie protierozních a protipovodňových opatření na poli v „Ulici“. Na 

základě předběžných návrhů opatření by bylo vhodné vytvořit na zmíněném poli dva 

travnaté pásy s příkopem, které by vodě zabránily stečení z pole a ta by vsákla na těchto 

pásech. Podrobně Vám studii představíme na veřejném projednání. Současně budeme 

hledat možnosti, jak toto opatření zrealizovat. V současné době probíhá jednání 

s vlastníky pole a proběhne i jednání se zemědělci, kteří toto pole obhospodařují. 

▪ 17. května proběhlo zasedání Valné hromady Vodovodů a kanalizací Přerov. V rámci 

tohoto jednání byli zvoleni noví členové správní rady a dozorčí rady akciové společnosti. 

S politováním musíme konstatovat, že město Přerov společně s některými dalšími 

velkými městy prosadilo do vedení akciové společnosti jen své nominanty a to i za cenu 

návrhu, který byl podán v rozporu se zákonem o obcích. 

▪ 21. května se uskutečnilo jednání Programového výboru MAS – Partnerství Moštěnka, 

kde bylo schvalováno přidělení dotací. 
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▪ 28. května se uskutečnila Valná hromada DSO mikroregionu Moštěnka, kde byl 

schvalován závěrečný účet za rok 2018, byla projednána činnost mikroregionu na 

následující období a jiné. 

▪ Počátkem června nastoupil na obec nový zaměstnanec, p. Pavel Stejskal. Přejeme mu, 

aby se mu u nás dobře pracovalo. 

▪ 3. června proběhlo jednání rady DSO mikroregionu Moštěnka, která řešila možnosti 

podání dotace k vypracování pasportů a studií. Starostovi obce se podařilo přesvědčit 

členy rady, aby si mikroregion nechal zpracovat studii odpadového hospodářství na 

území mikroregionu. 

▪ 17. června se konalo jednání se zástupcem Technických služeb města Přerova za účelem 

získání nabídky na svoz odpadů. Nabídnutá cena výrazně převyšovala současné ceny 

společnosti Suez Využití zdrojů, a.s. Z tohoto důvodu bude i příští rok zajišťovat svoz 

komunálních odpadů, tříděného, velkoobjemového i nebezpečného odpadu tato 

společnost. 

▪ 24. června se konala Valná hromada DSO Přestavlcký les, která projednala závěrečný 

účet za rok 2018, majetkové změny vyvolané proběhlou komplexní pozemkovou 

úpravou v Přestavlkách a provozní záležitosti, zejména plán práce pro nejbližší období.    

▪ Zastupitelstvo obce se dále věnovalo možnosti přistoupení k odpadové společnosti 

Olomouckého kraje. Vzhledem k nejasným podmínkám a výhodám takového vstupu se 

zastupitelé prozatím dohodli, že tuto otázku projednají, až bude známo více informací 

o záměrech a výhodách účasti v této společnosti.   

     Marek Ostrčil 

 

Společenská kronika 
 

K 30. červnu 2019 má obec celkem 220 obyvatel: 111 mužů a 109 žen, z toho je 31 dětí 

do 15 let: 14 chlapců a 17 dívek. Od posledního vydání Dobrčických novin se jeden občan 

odstěhoval. 

 

V dubnu oslavila své 75. narozeniny paní Věra Benová. Gratulujeme jí ještě jednou k jejímu 

jubileu a přejeme jí do dalších let mnoho zdraví a životní pohody. 

MO a MM 

 

Informace a zajímavosti 
 

Oplocenky v Přestavlckém lese a samovýroba dřeva 2019/2020 

Ačkoliv nástup teplých dnů ze začátku jarního období věštil špatné podmínky pro růst 

stromků v nových oplocenkách po kůrovcovém smrku, tak se nakonec počasí umoudřilo 

a díky jarním dešťům vysázené stromečky vesměs úspěšně zakořenily. V současné době 

probíhá v oplocenkách postupné vyšlapávání vzrostlého porostu, zejména netykavky, která 

stíní mladým stromečkům a bránila by jim v růstu. Na poslední Valné hromadě DSO 

Přestavlcký les byla schválena objednávka na výsadbu stromků na jaro 2020 v počtu 7.000 

ks dubu letního a 6.000 ks buku lesního na plochu 1,65 ha.  

Žádáme také všechny zájemce o samovýrobu dřeva v zimě 2019/2020, aby se postupně 

hlásili na OÚ Dobrčice osobně, telefonicky nebo e-mailem. 
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Stavba vysokotlakého plynovodu přes Kamenec 

V minulém čísle Dobrčických novin jsme vás informovali o tom, že se připravuje stavba 

vysokotlakého plynovodu přes Kamenec. V současné době již probíhá správní řízení 

k vydání rozhodnutí o umístění stavby. Podrobnosti jsou zveřejněny na elektronické úřední 

desce a také je možno do materiálů nahlédnout na OÚ Dobrčice (případně je možné 

vyhotovit kopii). V této záležitosti bylo již nařízeno Ministerstvem pro místní rozvoj ČR 

veřejné projednání, které se uskuteční v Praze 12. srpna 2019. Obec Dobrčice se tohoto 

jednání zúčastní a bude řešit zejména opatření, která minimalizují zásahy do běžného života 

občanů v průběhu výstavby plynovodu.  

 
 

Vlhké zdi obecního úřadu 

V souvislosti s vlhkými zdmi obecního úřadu jsme museli přistoupit k osekání kabřince 

na vnějších zdech budovy obecního úřadu. Po vyschnutí zdí máme v plánu očištěné zdivo 

schovat za odvětrávaný sokl. Současně jsme také začali s demolicí původního schodiště od 

knihovny, které nebylo nijak odizolované a taktéž napomáhalo vzlínání vlhkosti do zdí.  
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Kontejner na železo 

 Obec pořídila modrý kontejner na železo. Ten je momentálně umístěn na pozemku obce 

u domu „Chmelařových“ pod OÚ. Tento kontejner nahradil místo pro odkládání kovů u OÚ. 

Plechovky i nadále vhazujte do černé označené popelnice, která je umístěna vedle 

kontejneru. Svoz kovů nově zajišťuje sám OÚ a výtěžek z prodeje železa bude promítnut 

do kalkulace poplatků za svoz odpadů pro následující rok. 

 
Marek Ostrčil, foto MO 

 

 

O vodě, o trávě, o chemii a lidech 
 

Na své zahrádce letos pozoruji, jak úžasně reaguje na dostatek vody. Všechno bují 

a roste jako divé, sotva vypleju jeden konec a dojdu na druhý, můžu začít znovu. A totéž se 

děje i v předzahrádkách, které jsou sice obecní, ale staráme se o ně také. Všimla jsem si na 

okrajích cest spálených rostlin, a proto jsem se na minulém zastupitelstvu zajímala o to, 

jakou látkou se na obecních pozemcích hubí plevel. Tušila jsem, jaká bude odpověď: 

RoundUp.  

RoundUp je potenciálně karcinogenní herbicid na bázi glyfosátu. Podle výsledků 

vědecké studie autorů z Washingtonské univerzity z letošního února může tato chemikálie 

zvýšit riziko vzniku rakoviny lymfatických uzlin až o 41 %. Ví se také, že rozkladné 

produkty této látky jsou ve svých chemických vlastnostech ještě horší, než je sama výchozí 

látka, připomínají bojové chemické látky. Glyfosát je derivát glycinu, používá se jako 

pesticid k likvidaci širokého spektra nežádoucích rostlin. O jeho úplném zákazu se 

v poslední době rozhodovalo na úrovni Evropské unie. Jeho použití bylo prodlouženo na 

dalších pět let do roku 2022 na základě plagiátu americké biochemické společnosti 

Monsanto, která je jeho největším výrobcem na světě.  

V České republice ho zemědělci používali a stále používají na obrovských plochách 

k hubení plevelů a k dosušování rostlin před sklizní. Nemají za něj adekvátní náhradu. 

Od začátku tohoto roku platí alespoň zákaz jeho použití k dosušování na plochách 

s potravinářskou řepkou a obilovinami. S pomocí čísel bude všem jasné, že jeho zákaz není 
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jen otázkou ztráty konkurenceschopnosti našich zemědělců, ale hlavně otázkou ztrát zisků 

pro jeho výrobce – tvoří totiž v České republice téměř 20 % z celkového množství použitých 

herbicidů, což jsou stovky tisíc litrů ročně.  

Obecně se dá říci, že nejčastější je toxicita pro vodní organismy. Je třeba důsledně 

dodržovat ochranná pásma kolem vod a to nejen u zemědělců, ale také při „domácím“ 

použití. Poločas rozpadu glyfosátu je středně dlouhý, v půdě je vázán na částice a má tedy 

malou tendenci ke splachu do vody. Jako náhrada u malospotřebitelů je u nás povoleno 

9 účinných látek, včetně glyfosátu (propachizafop, chizalofop-p-ethyl, klopyralid, 

fluroxypyr, prosulfokarb, MCPA, kyselina pelargonová a metribuzin). Většina z nich má 

ale podobné zdraví škodlivé účinky na lidi, včely a jiná zvířata. Existuje tedy bezpečnější 

varianta?  

Způsob, jak se vyhnout použití herbicidu bude tedy záležet hlavně na konkrétních 

podmínkách. Na místech, kde plevel opravdu vadí, je možné například uzpůsobit  

výsadbu – použít konkurenceschopnější květiny, které mají navrch před plevely. V obci na 

chodnících můžeme vyzkoušet některý z přístrojů využívající horkou vodu. Rostliny se 

"uvaří" bez použití chemie (snad jediným aditivem je v komerčních přístrojích látka 

zabraňující vzniku vodního kamene). Ty ale pro nás nejspíš budou finančně nedostupné. 

Na plevele můžeme také s plamenem...  

Na dvorku či zahrádce si můžete vypěstovat místo golfového trávníku třeba trávník 

jedlý. Estetika "zaplevelené" zahrady je totiž jen v úhlu pohledu. Vyzkoušejte třeba použití 

mulče (na půdu, kde se chcete plevelů zbavit, můžete položit např. karton, na něj nanést 

mulčovací kůru – karton udusí rostliny a časem se rozloží; zbude vám pak jen kůra, která 

bude bránit prorůstání dalších rostlin). Já vytrhaný plevel nechávám na zahrádce v záhonech 

mezi rostlinami. Nesmí ale kvést, aby se do půdy nešířila semena. Vrstva chrání půdu před 

vysycháním a zároveň brání v růstu dalším rostlinám. Vyzkoušela jsem také použití igelitu 

(černého) a půdu přikryla – vysoká teplota ze sluníčka zlikviduje rostliny a částečně také 

zabrání v růstu novým. Spousta plevelů se dá jíst, výborně chutnají v salátech, 

pomazánkách, v polévce nebo i v hlavních chodech. Naučte se je poznávat a využívat!  

A na konci se dostávám k tomu, co jsem zmínila na začátku: dříve bývalo zvykem, že 

před svým domem si každý uklízel, i když předzahrádka nebyla jeho vlastnictvím. Pokud 

bychom si všichni zvykli opět vytrhávat plevel kolem cesty u svého domu, ušetřili bychom 

práci obecním zaměstnancům, bylo by uklizeno a nenakoupilo by se 5 litrů chemického jedu 

ročně za několik tisíc korun. A možná bychom takových malých úspor našli v rozpočtu víc. 

Tak honem pro motyčky! 

podle ekoporadny Veronica zpracovala Jana Kosturová, foto www.primanapady.cz 
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Strategický plán rozvoje obce Dobrčice 
 

V roce 2013 se připravoval Strategický plán rozvoje obce Dobrčice na období 2014 – 

2020. Součástí příprav bylo i velké dotazníkové šetření s cílem zjistit, co si občané naší 

obce myslí o současném stavu obce, o nedostatcích a prioritách rozvoje. V příštím roce tento 

plán vstoupí do posledního roku platnosti a je tedy nezbytné jej aktualizovat.  

Plán má specifikovat cíle obce v oblasti rozvoje, pojmenovat rizika splnění těchto cílů 

a předběžně stanovit finanční náročnost a možnosti financování daného projektu. Vytvoření 

takového plánu je také nezbytné pro získání dotací. 

Pro aktualizaci plánu pro další období budeme vycházet ze stávajícího znění, ale 

doplníme ho o další oblasti, které souvisí s aktuálními potřebami obce. Zároveň chceme dát 

prostor pro jeho doplnění o další oblasti, které vzejdou z veřejné diskuse s občany naší obce. 

V této souvislosti předpokládáme jeho předložení k veřejnému projednání v druhé polovině 

letošního roku. Na základě této diskuse plán upravíme do finální podoby a předložíme ho 

zastupitelstvu obce ke schválení. 

Stávající strategický plán rozvoje obce Dobrčice na období 2014 – 2020 naleznete na 

webové stránce https://www.dobrcice.cz/vyhlasky-zakony-a-usneseni-zastupitelstva nebo 

si jej můžete prostudovat na OÚ Dobrčice. Mezi prioritní oblasti rozvoje obce Dobrčice 

podle stávajícího plánu patří: 

1) Rozvoj technické infrastruktury 

a. kanalizace 

b. oprava místních komunikací, parkování, doprava 

c. rozšíření prostor OÚ nebo jejich lepší využití 

d. oprava hasičské zbrojnice 

2) Občanská vybavenost, zachování, obnova a udržování venkovské zástavby 

a kulturních památek 

a. zlepšení vybavenosti výletiště 

b. výkup pozemku sloužícího jako fotbalové hřiště 

c. oprava kaple 

d. oprava pomníků padlých 

e. řešení problematiky zchátralých domů v obci 

f. zahájení tvorby nového územního plánu 

3) Ochrana a obnova krajiny, úprava veřejných prostranství 

a. výkup pozemku pro park na návsi 

b. revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka 

c. zpracování plánu ozelenění obce 

d. obnova komunální techniky 

4) Osvětové, kulturní a společenské akce 

a. podpora spolků 

 

 Realizace některých opatření k rozvoji obce byla již dokončena a některé patří 

k dlouhodobým úkolům či dokonce k trvalým. Již nyní je jisté, že plán bude třeba doplnit 

o další oblasti rozvoje. 

 

 Marek Ostrčil 

  

https://www.dobrcice.cz/vyhlasky-zakony-a-usneseni-zastupitelstva
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Jak přes Dobrčice táhly babočky bodlákové 
 

Poslední víkend v květnu jsme na dvoře pozorovali úžasné divadlo. Z východní strany 

přilétaly spousty motýlů, přelétaly náš dvůr ve výšce střech a plotů a uháněly dál na západ. 

Stejný jev se opakoval také ve středu 12. a ve čtvrtek 13.června, vždy od rána až do večera. 

Motýli téměř neusedali, bylo proto těžké si je prohlédnout. Jeden unavený se usadil na 

našem šeříku a tak se nám podařilo ho i vyfotit. Zjistili jsme, že se jedná o babočku 

bodlákovou (Vanessa cardui) a že máme štěstí pozorovat její tah. 

Náš dvorek je široký asi 20 metrů a za hodinu přes něj přelétalo průměrně asi 100 

jedinců. Když spočítáte jen několikanásobně širší prostor, kudy motýli asi táhli, a dobu, kdy 

je bylo možné pozorovat, vyjde vám nevídaný počet! A celkem snad miliarda, jak psali i jiní 

pozorovatelé z míst, kudy babočky prolétaly na své daleké pouti přes Izrael až ze 

subsaharské Afriky. Babočka bodláková totiž patří mezi tažné druhy hmyzu. Mohou se 

přesouvat z jižní polokoule až do Skandinávie a několik generací tak může štafetově uletět 

až 12 000 km. Ty naše nejspíše pocházejí ze severu Afriky, takže jejich pouť tak dlouhá 

nebude. Přilétají k nám na začátku vegetačního období za zdrojem potravy a za lepšími 

podmínkami pro život, stejně jako to dělají třeba stěhovaví ptáci. Motýli jsou ale krátkověcí 

a tak takovou cestu vykonají jen jednou za život. Jak si tedy další generace pamatují cestu, 

když nemají zkušené průvodce? Vše mají zapsané v genech.     

"Tajemství tahu babočky bodlákové se však daří detailněji odkrývat teprve v posledních 

letech. Jsou k tomu využívány vysoce sofistikované metody, jako je analýza stabilních 

izotopů vodíku, která pak podle izotopové mapy pomáhá určit původ motýlů, nebo 

identifikace pylových zrn, jež se babočkám zachytila na tělíčkách,“ píše na svém 

internetovém blogu ředitel ZOO Praha Miroslav Bobek. 

Jestli jste je také viděli, měli jste štěstí, protože v tak velkém rozsahu je možné tah 

baboček pozorovat jen v určitých letech (naposledy v roce 2009, 2007 a 2003). Na podzim 

se budou ze severu díky snižující se teplotě a zkracujícímu se dni vracet zase na jih. Náš 

motýl ze šeříku už mezi nimi ale nebude, takže můžeme si jen přát potkat se v naší zahradě 

třeba s jeho motýlím pravnukem. 

 

    
foto Jana Kosturová, www.pixabay.com 

 

Jana Kosturová 
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Realizace kanalizace – pouhý sen? (názor)       
 

Vážení občané, 

dlouho jsem se rozmýšlela, zda Vás oslovím a podělím se o pár svých postřehů, které mně 

jako občance Dobrčic leží na srdci. Ráda bych podnítila diskuzi na velmi ožehavé a přitom 

důležité téma týkající se naší obce. 

 Všichni jsme měli možnost se seznámit s rozpočtem naší obce, a to jak s příjmy, tak 

výdaji na letošní rok. Nemusíme tomu rozumět, ale konečnému výsledku rozumí každý 

z nás i bez ekonomického vzdělání. Z rozpočtu obce je zcela jasné, že výdaje vysoce 

překračují příjmy obce (o cca 1,2 mil. Kč). Již dlouhá léta se stále hovoří o budování nové 

kanalizace a ČOV, v minulém a současném volebním období značně intenzivně. Že to bude 

náročné, hlavně finančně, všichni víme. O to důležitější je hledat úspory na tuto realizaci. 

Každý z nás ví, že pokud si chceme něco pořídit, musíme na to mít finance a pokud je 

nemáme, musíme najít cestu jak ušetřit a dosáhnout svého cíle. 

Naše obec (naši zastupitelé) se musí chovat stejně a možná ještě zodpovědněji, protože 

se starají o peníze obce (tedy nás všech). Do realizace musí obec mít dostatek svých financí, 

neboť nelze celou investici financovat pomocí jakékoliv poskytnuté dotace. Je ale zcela 

jasné, že v současné době obec na tuto investici nemá a dle způsobu hospodaření v dohledné 

době ani nemůže naspořit. 

Pro srovnání a posouzení této problematiky jsem si vytipovala obce buď stejně velké, 

menší, ale i větší. Pro názornost přikládám tabulku, která velmi přehledně zobrazuje 

hospodaření jednotlivých obcí.   

                                                                                       

Obec 
Počet 

obyv. 

Příjmy 

obce   

Odměny 

zastupitelů  

Platy 

zaměstnanců  

% 

z rozpočtu 

na platy 

zam. 

% 

z rozpočtu 

na platy + 

odměny 

Výdaje na 

1 

obyvatele 

(Kč) 

Dobrčice 230 3 060 000 370 000 1 200 000 39 51 6 826 

Radkova Lhota 206 4 566 000 250 000 150 000 3 9 1 942 

Raková u Konice 220 5 260 000 750 000 160 000 5 17 4 136 

Líšná 240 4 250 000 700 000 115 000 3 19 3 396 

Přestavlky 274 4 080 000 504 000 770 000 19 31 4 650 

Čechy 340 5 000 000 835 000 690 000 14 31 4 485 

Říkovice 470 5 000 000 740 000 400 000 8 23 2 426 

Stará Ves 600 10 600 000 1 100 000 1 800 000 17 27 4 833 

Horní Moštěnice 1670 27 430 000 1 300 000 2 700 000 10 15 2 395 

 

 Jaký byl můj údiv, když jsem zjistila, že stejně velké obce, ale i větší, dokonce 

i s vyššími příjmy, mají menší výdaje a tím šetří občanům peníze. Kde hlavně šetří? Nebylo 

to těžké zjistit. Budete se možná divit, ale největší úspory jsou ve výdajích na platy obecních 

zaměstnanců. Protože zmiňované obce zaměstnávají pracovníky dle sezonních prací a dle 

potřeby obce. Ještě musím podotknout, že žádná z těchto obcí není neupravená nebo 

zanedbaná. 

 Kladu si otázku. Můžeme si dovolit takové neekonomické vyhazování peněz?  

Kanalizace je ještě velmi vzdálená, ale my, přestože jsme doposud nezačali vytvářet žádnou 

finanční rezervu v rozpočtu obce, bychom měli začít již nyní, aby plány na budování 

zmiňované kanalizace nezůstaly jen na papíře a jako plané sliby zastupitelů obce. 

 V minulých „Dobrčických novinách“ zmínila paní Kosturová obec Šišmu jako 

příklad toho, že mají kanalizaci. Nebylo by od věci se nechat inspirovat takto úspěšnou obcí. 
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 A ještě jedna poznámka k výroku paní Kosturové na fungování OZ, jejich loajalitě 

a hlasování. Doufám, že časy, kdy všichni zvedali ruce na vše, byli loajální ve svém 

volebním uskupení a jednohlasně souhlasili se vším, jsou pryč. Každý má možnost svůj 

vlastní názor vyjádřit nejen v osobním životě, ale i na zasedání zastupitelstva a nenechme si 

tuto vymoženost vzít. 

Marie Guziková 

na žádost autorky bez korekcí 

 

Realizace kanalizace – nutnost! (reakce na názor) 
 

V předešlém článku se vyskytuje mnoho informací, které jsou značně zavádějící. Možná 

až manipulativního charakteru. V bodech tedy budu reagovat na obsah článku paní 

Guzikové a věřím, že shledáte důvody mých tvrzení v předešlé větě za zcela oprávněné. 

 

1) Je snadné říci, že rozpočet je nachystán na deficit 1,2 mil. Kč, ale mělo by také zaznít, 

že rozpočet obce Dobrčice byl sestaven podobně jako tomu bylo v předešlých letech a to 

tak, aby v každé kapitole byl dostatek finančních rezerv. Pokud se nachystá rozpočet 

tak, aby opravdu počítal jen s nutnými výdaji, pak každý mimořádný výdaj povede 

k nutnosti změny rozpočtu. Za situace, kdy jsou v tomto roce pro starostu schválena 

velice přísná omezení pro schvalování změn rozpočtu, by se mohlo také stát, že se 

zastupitelstvo bude muset scházet třeba i kvůli částce ve výši 100,- Kč (Vlastně už se 

tak i stalo, jen částka byla vyšší – 8.000,- Kč). Chce-li tedy někdo rozpočet odpovídající 

konečné realitě, pak by ale měly být starostovi poskytnuty takové pravomoci pro úpravu 

rozpočtu, které umožní smysluplné hospodaření podle rozpočtu. Starosta si pak před 

zastupitelstvem i před občany obce musí umět takové změny v rozpočtu obhájit. A jen 

pro srovnání, tak přísná pravidla pro schvalování změn v rozpočtu nemá žádná 

z okolních obcí, se kterou se bavím v rámci mikroregionu Moštěnka.  

Dále pro informaci uvádím jednoduché srovnání v posledních letech, kdy řádek 

„Schválený rozpočet“ představuje naplánovaný rozdíl příjmů a výdajů a řádek 

„Skutečnost“ je konečný stav na konci roku (zelená = přebytek, červená = schodek). 

Hodnoty jsou uvedeny v tis. Kč. 

Rok 2014 2015 2016 2017 2018 3/2019 

Schválený rozpočet -642 -945 -1 033 -1 400 -1 750 -1 186 

Skutečnost 593 -13 258 428 -180 176 

 

2) Souhlasím s nutností odkládání si finančních prostředků pro stavbu kanalizace. 

V současné době obec disponuje necelými 2 mil. Kč, které může v rámci tvorby fondu 

na obnovu kanalizace vázat pro tento účel. Navrhnu tedy zastupitelům, abychom do 

tohoto fondu převedli mimořádným vkladem alespoň 1 mil. Kč. V dalších letech by obec 

měla do tohoto fondu přispívat více, než je dáno plánem tvorby tohoto fondu, tj. více 

než 40.000,- Kč/rok. Dle mého názoru cca 300.000,- Kč.  

Obec by se neměla ani bát hledat další zdroje financování. Pomocným zdrojem financí 

by mohl být např. Přestavlcký les. Díky tomu, že jsem předseda DSO Přestavlcký les, 

mám možnost se co nejdetailněji seznámit s tím, jaký má les potenciál. Může být 

rozumným přínosem jak pro Dobrčice, tak i pro Přestavlky a Starou Ves. Pochopitelně 

ne za cenu vykácení celého lesa nebo nekvalitní péče o něj. 
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3) Je zcela jasné, že bez půjčky a dotace nebude obec schopna realizovat stavbu kanalizace. 

Otázkou ale je, jaké podmínky dotací a půjček budou k dispozici a zda po zralé úvaze 

bude obec schopna splácet případnou půjčku. Na tyto otázky musí dát odpověď 

předběžná analýza financování připravované stavby kanalizace a ČOV. Prostředků, 

odkud lze získat dotaci na stavbu kanalizace, začíná být poskrovnu a výhledově to 

zřejmě nebude lepší. Ale způsobů, jak lze získat peníze na tu část stavby, kterou bude 

financovat obec Dobrčice tak říkajíc „za své“, je více. 

 

4) Netuším, kde paní Guziková převzala data o hospodaření uvedených obcí, ale její 

přehled neuvádí poměrně velké částky u většiny obcí. U Dobrčic jsou vypočítány 

náklady téměř přesně. Chyba či záměr?  

Abych toto dokázal, uvádím srovnání stejných obcí v posledních několika letech vč. 

1. čtvrtletí roku letošního. Obce jsem srovnal podle počtu obyvatel. Data jsem převzal 

z webové stránky https://monitor.statnipokladna.cz, kde si tato data může ověřit každý 

občan naší obce a kde jsou všechny údaje o rozpočtech všech obcí, krajů a státu. 

Výdaje na platy zaměstnanců, odměny zastupitelů a další související výdaje  

(tis. Kč) 

 

Počet  

obyvatel 2016 2017 2018 03/2019 

Výdaje dle  

pí. Guzikové 

Radkova Lhota 206 202 377 439 140 400 

Raková u Konice 220 1 157 1 154 1 345 336 910 

Dobrčice 230 1 249 1 492 1 516 242 1 570 

Líšná 240 935 917 1 156 228 815 

Přestavlky 274 1 502 1 470 1 438 274 1 274 

Čechy 340 1 535 1 545 2 047 483 1 525 

Říkovice 470 1 583 1 712 1 667 391 1 140 

Stará Ves 600 1 962 1 985 2 150 385 2 900 

Horní Moštěnice 1670 5 228 5 874 6 688 1 481 4 000 

 Pokud tedy budu vycházet z tohoto porovnání: ano, obec Dobrčice má vyšší náklady na 

odměny zaměstnanců a zastupitelů než některé obce, které paní Guziková vybrala. 

Ale zároveň to nic neříká o tom, jakým způsobem každá z těch obcí zajišťuje svůj 

provoz a s jakou úspěšností.  

Dozvím se z mého porovnání či porovnání paní Guzikové o tom… 

- kolik údržbářských prací obec realizuje na objednávku přes nějakou firmu?  

- zda byly na tyto výdaje čerpány nějaké dotace?  

- o kolik ploch se obec stará, o kolik a jak velkých budov se obec stará?  

- zda tuto péči realizuje přes své zaměstnance nebo objednávkou u nějaké firmy?  

- zda vybranou administrativu na obci zajišťuje úředník, starosta nebo firma?  

NE. 

Odpovědi na tyto otázky by se musely hledat u jednotlivých obcí. Ty nejsou jen tak 

snadno na internetu dohledatelné. Platby za služby na fakturu se do mzdových nákladů 

nepočítají a jediný způsob, jak tyto informace zjistit, by bylo prostudování všech 

nákladů jednotlivých obcí. Vybrat ty, které jsou relevantní, a statisticky je porovnat. 

Navíc účtování jednotlivých obcí se může v některých ohledech výrazně lišit. 

Mohu porovnávat obce s diametrálně odlišnými příjmy a srovnávat tak % z rozpočtů, 

které jsou neporovnatelné? Každá obec má svá specifika. Proč má Radkova Lhota o cca 

50 % vyšší příjmy než naše obec, ale při tom počet obyvatel je menší? A co obec Líšná? 

https://monitor.statnipokladna.cz/
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Ta má vyšší příjmy než Přestavlky, ale počet obyvatel je také menší. Raková u Konice 

je srovnatelnou obcí, ale příjmy má o 2/3 vyšší. Proč je tomu tak? 

Další opakované téma diskuse: Proč máme úřednici na plný úvazek, když jinde to jde 

i na poloviční? Protože tam administrativu dělá starosta. Obvykle jako uvolněný 

(na plný úvazek). V naší obci by letos takový starosta bral tabulkový plat ve výši 

39.054,- Kč hrubého. To je výrazně víc, než kolik berou úředníci na malých obcích. 

Co je tedy z hlediska úspory výhodnější? Pro naši obec je to zatím rozhodně úředník na 

plný úvazek. No a když tedy administrativu dělá převážně starosta, pak po volbách 

přijde nový starosta, který o administrativě neví nic, a obec je na dlouhou dobu 

paralyzovaná, protože starosta se teprve učí a v horším případě nemá nikoho, kdo by ho 

to naučil. A takto by se dalo v pokládání otázek pokračovat ještě dlouho a bez jejich 

racionálního zodpovězení se žádná jednoduchá srovnání obcí dělat nedají. 

Pokud tedy chce paní Guziková udělat seriózní srovnání, měla by to udělat pořádně. 

Jenže ono by to bylo dost obtížné a tak je jednodušší ukázat pár pečlivě vybraných údajů, 

které vzbudí u neinformovaného člověka dojem, jak je situace hrozná. 

Hledejme si radši vlastní cesty jak uspořit a nezaříkávejme se neporovnatelným. 

 

5) Co se týče šetření na platech zaměstnanců: Navrhl jsem zcela reálné možnosti úspor 

v rozsahu údržby naší obce. To souviselo i se změnou výše úvazků pracovníků na obci. 

Zastupitelé toto projednali v rámci pracovní porady a teď to je nutné odzkoušet. Zároveň 

ověřujeme myšlenku zastupitelů Lukáše Jurčíka a Milana Klimeckého o možnosti 

zaměstnávání brigádníků s cílem uspořit peníze. Ani já, ani Robert Rozkošný, který mi 

výrazným způsobem pomáhá při realizaci těchto změn, nemáme dnes ještě dostatek 

zkušeností, abychom mohli říct, zda je to dobré či nikoliv. Bude úspora prostředků 

natolik výrazná, že převáží rizika a množství energie, které jsme při takovém modelu 

organizace práce nuceni vynakládat? Nevím, ale jsem sám zvědav. Nejlepším kritikem 

budete vy, občané naší obce. Tak uvidíme. 

 

Závěrem bych uvedl následující: Vybudování kanalizace je s ohledem na ochranu 

životního prostředí, legislativu a budoucí rozvoj obce nutností. Pochopitelně, že pokud obec 

nebude mít dostatek prostředků k vybudování kanalizace, tak se do tohoto úkolu nemůže 

pustit. Je na každém občanu a zastupiteli, aby se v rámci diskuse zapojil do celé přípravy 

projektu, jak nejlépe dovede. Po vstupu ČR do EU a zahájení přidělování dotací na 

kanalizaci se dalo získat až 90 % výdajů. Následně 80 % a dnes je to necelých 70 %. Možná 

se to zlepší, ale možná také ne. Co je jisté, tak ceny porostou dál. Máme snad čekat, až dá 

někdo víc a teprve potom se na takový projekt chystat? S takovou bychom nebyli připravení 

nikdy. Ti, kteří si toto neuvědomují, hazardují nejen s budoucím rozvojem Dobrčic a jeho 

životním prostředím, ale také s velkými finančními částkami, které nakonec zaplatí obec 

a vlastně i občané naší obce.  

Omlouvám se, že je má reakce tak obsáhlá, ale nic není tak jednoduché, jak si někdo 

může myslet. O tom, co jsem zde napsal, bychom mohli diskutovat mnoho hodin a stejně 

bychom si neřekli vše. A ještě jedna poznámka. Jsem vlastně i rád, že paní Guziková tento 

článek do novin napsala. Dalo mi to velký podnět k tomu, že je potřeba neustále vysvětlovat 

a každou kritiku brát jako příležitost ke zlepšení. A její článek diskusi určitě podnítí. 

Marek Ostrčil 
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Kulturní a společenské akce 
 

Vlkošské divadlo v Dobrčicích 

V neděli 24. dubna v sále OÚ zahrál ochotnický divadelní spolek z Vlkoše divadelní 

představení Tři a tři je pět. Veselá komedie v podání ochotníků byla o to legračnější, když 

drobné chybičky v hereckých výkonech dokázali herci skrýt včasnou improvizací. Celkově 

se na představení přišlo podívat asi 25 diváků. Protože jsme požádali, aby k nám zavítali 

i v příštím roce, věříme, že si jejich další vystoupení nenechá ujít početnější obecenstvo. Ve 

spolku působí taktéž paní učitelka Krčmová, poslední učitelka, která učila v Dobrčicích. 
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foto Simona Prečanová, foto Miluše a Karel Ostrčilíkovi 

 

Dobrčický slet čarodějnic 

Po několika letech pauzy si Dobrčické čarodějnice daly na svůj den dostaveníčko u točny. 

Jako obvykle předvedly nějaká ta svoje kouzla, v soutěži týmů porazily lidské červy a zase 

tu zasely nějaké své neplechy. Doufejme, že to nebude nic strašného. 
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foto Miluše a Karel Ostrčilíkovi 
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Zájezd klubu seniorů na jižní Moravu 

V sobotu 11. května uspořádal klub seniorů zájezd do Mikulova a do Archeoparku 

v Pavlově. Kromě prohlídky zámku Mikulov si mnozí výletníci prohlédli také zámecké 

zahrady a někteří se vydali i na židovský hřbitov. Archeopark v Pavlově zase všem ukázal 

nálezy osídlení tamní krajiny z doby lovců mamutů. Společně s klubem seniorů se zájezdu 

zúčastnilo i několik dalších občanů Dobrčic a početná skupinka seniorů z Přerova, která 

patří mezi tradiční účastníky těchto zájezdů. 
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foto MO 

 

Vítání občánků a Den Matek 

Druhá květnová neděle patřila opět Vítání občánků a Dnu matek. Při této příležitosti byly 

přivítány tři nové dobrčačky – Eliška Netopilová, Anna Rozkošná a Aneta Ostrčilová. Všem 

třem přejeme do života jen samé zdraví a štěstí a aby se jim v Dobrčicích co nejvíce líbilo. 

Fotografie z vítání občánků a Dne matek uveřejníme v příštím čísle Dobrčických novin. 

 

Hasičské závody 

V sobotu 18. května se v Beňově uskutečnilo okrskové kolo v požárním sportu, kde měl své 

družstvo i SDH Dobrčice ve složení – Erik Kosík, Karel Voltner, David Voltner, Michal  

Petřík, Marek Ostrčil, Vítězslav Smolka ml. a Bronislav Skopal. Našim hasičům se díky 

výbornému výkonu při útoku podařilo vybojovat první místo a z Beňova si odvezli s sebou 

putovní pohár Okrsku č. 8 Horní Moštěnice. Foto naleznete na poslední straně Dobrčických 

novin. 

 

  

Nejbližší plánované kulturní, společenské a sportovní akce 
 

▪ Mše svatá, sobota 17. srpna od 10:00 hod, Kaple Panny Marie v Dobrčicích  

▪ Dobrčická drakiáda, sobota 12. října od 14:00 hod, beňovská cesta 

 

Výše uvedené termíny se mohou změnit. O jednotlivých akcích budete včas informováni. 

Marek Ostrčil 
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Přispěvatelé a dopisovatelé: Miluše a Karel Ostrčilíkovi, Alena Skopalová, Simona Prečanová 

Místo vydávání: Dobrčice. GPS: Loc: 49°24’6.55’’ N, 17°28’43.84’’ E 

Vydavatel: Obec Dobrčice, Dobrčice 4, IČ: 00636193, Tel.: 581 224 107, E-mail: obec.dobrcice@seznam.cz 

Web: www.dobrcice.cz 

Cena novin: bezplatně 

Zaregistrováno pod číslem MK E – 19941 

Tisk: Europrint, s.r.o. 

Vychází čtyřikrát ročně – nákladem 140 výtisků 

Uzávěrka příspěvků pro další číslo: 20. 9. 2019 

Titulní stránka: Buk lesní v oplocence, foto Marek Ostrčil 

Poslední stránka: Vítězové okrskových závodů v požárním sportu v Beňově, foto Alena Skopalová 
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